
 Scénář k rozhlasové reportáži – Jaromír Holas 

 

Jaromír Holas narozený roku 1952 je vášnivým 

skautem již od 3. třídy. Neměl to však vždycky 

úplně jednoduché. 

 

„Táta prohlásil – né, já doma žádnýho bolševika nechci. Ty prostě pionýrem nebudeš. No 

tak jsem to jako obrečel.“ 

Rodina Jaromíra Holase nepodporovala 

komunisty. Otci Jaromíra komunisti zrovna život 

neusnadňovali, takže je dost pochopitelné, proč 

nechtěl, aby se Jaromír stal pionýrem.   

    

„Táta byl živnostník a komunisti mu vlastně zabavili obchod elektrikářskej.“ 

 

Ačkoli byl Jaromír Holas jedním z mála, který nebyl 

v pionýru, stále se nacházeli kluci, kteří tam taky 

chtěli, ale nemohli. 

   

„A potom přišel jeden kluk a říkal: Já jsem objevil tajnej skautskej oddíl, nechceš tam 

chodit? A já jsem říkal: No to je skvělý! Konečně prostě se můžu nějak realizovat, tak jsem 

přišel na první schůzku a byl jsem nadšenej, protože se nosily hnědý šátky a na klopě se 

nosil pes, protože lilie se nesměla nosit, ale to mně prostě nevadilo a byl jsem tím nadšenej, 

protože to byl takovej opak tý sovětizace školní výchovy.” 

 

Na prvním táboře s oddílem Psohlavců to pro 

Jaromíra byl nezapomenutelný zážitek a počátek 

všeho, na co celý život vzpomíná. 

 

„Když jsem byl na prvním táboře, tak jsem teda skládal psohlaveckej slib a byl tam kluk 

starší, kterej skládal skautskej slib, a to mě právě hrozně oslovilo, protože to byl vlastně 

jeden ze slibů v ilegalitě, kterej jsem viděl.” 

60. léta byla pro oddíl Jaromíra Holase náročná. 

Sovětská okupace situaci nepomáhala. Bohužel 

ho to nutilo dělat věci, které by ho ani ve snu 

nenapadly. 

 

„Když sem teda přijely tanky, tak my jsme měli klubovnu na Libeňským ostrově a báli jsme 

se, jestli nám ji Rusové neobsadili. Tak jsme tam s kamarádem šli a stál proti nám – ale to 

byl vrátný, to nebyl Rus – prostě někdo s pistolí a říkal: Nikam dál nepůjdete! A protože 

nám bylo patnáct, ten kluk řek: Ty poběžíš zprava a já zleva. Nemůže nás oba dva 

zasáhnout. Takže jsme vyběhli. A on koukal, ale nic nám neudělal.” 

 

Skauting se odrazil i na jeho chování a postojích. 

Řídí se podle skautských zásad a motta: 

 

„Jeden římskej filozof řek: Pravý muž je stále žákem.“ 

 

 


